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ҚАЗАҚСТАН
ТЕМIРЖОЛШЫСЫ

Мерей

Жайнар ӘСІЛБЕКОВА,
ҚР ИИДМ Көлік саясаты және инфрақұрылым 

департаментінің бас сарапшысы:

«СОЛТҮСТІК – ОҢТҮСТІК» КӨЛІК ДӘЛІЗІ 
ҚАЗАҚСТАН ҮШІН ЭКСПОРТТЫҚ ЖӘНЕ ТРАН-
ЗИТТІК ЖҮКТЕРДІ ӘРТАРАПТАНДЫРУ ҮШІН 
ҚОЛДАНЫЛЫП ЖАТҚАН БІРДЕН-БІР БАЛАМАЛЫ 
БАҒЫТ. ҚАЗІРГІ ТАҢДА МИНИСТРЛІК ОСЫ 
ДӘЛІЗДІҢ ШЫҒЫС БҰТАҒЫ БОЛЫП САЛЫНҒАН 
ҚАЗАҚСТАН МЕН ТҮРКІМЕНСТАН ШЕКАРА-
СЫНДАҒЫ «БОЛАШАҚ» СТАНЦИЯСЫ АРҚЫЛЫ 
ӨТЕТІН ҚАЗАҚСТАН – ТҮРКІМЕНСТАН – ИРАН 
КӨЛІК БАҒЫТЫН ОДАН ӘРІ ДАМЫТУ ЖӨНІНДЕГІ 
БІРЛЕСКЕН ІС-ҚИМЫЛ ЖОСПАРЫН ҚАБЫЛДАУ 
БОЙЫНША ЖҰМЫСТАР ЖҮРГІЗУДЕ

ЦИФРЫ ГОВОРЯТ:
В ПЕРИОД 2023-2029 ГОДОВ 
ALSTOM TRANSPORT SA ПРОИЗВЕДЕТ НА 
КАЗАХСТАНСКОМ ЗАВОДЕ ЭКЗ И ПОСТАВИТ

ЭЛЕКТРОВОЗОВ ДЛЯ 
АО «НК «ҚАЗАҚСТАН ТЕМІР ЖОЛЫ»  
 
ЗА 11 МЕСЯЦЕВ 2022 ГОДА В ФИЛИАЛЕ 
ТОО «КТЖ – ГРУЗОВЫЕ ПЕРЕВОЗКИ» –
«БАТЫС» ОТГРУЖЕНО 
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ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНИКОВ ПРОШЛИ 
ОБУЧЕНИЕ В АКАДЕМИИ МАСТЕРОВ 
ПРОИЗВОДСТВЕННОГО ОБУЧЕНИЯ 
«ШЕБЕРЛЕР ҚАЗЫНАСЫ» 
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Объем перевозок по маршруту 
Китай – Европа – Китай на тран-
зитных сервисах совместного 
предприятия железных дорог 
Казахстана, России и Беларуси 
АО «ОТЛК ЕРА» за 11 месяцев 2022 
года достиг 639,4 тысячи ДФЭ.

Несмотря на то что этот год для 
АО «ОТЛК ЕРА» начался со сни-
жения объемов, постепенно он 
восстановился. Так, по итогам                                                   
2021 года перевозки из Китая в Ев-
ропу и в обратном направлении через 
сервисы совместного предприятия 
составили 692,5 тысячи ДФЭ. Сейчас 
есть все предпосылки для увеличе-
ния этого результата. В частности, 
за счет импортных грузоперевозок 
из Китая в Россию и экспортных из 
стран Евразийского экономического 
союза (ЕАЭС) в Китай. 

По словам генерального директо-
ра АО «ОТЛК ЕРА» Алексея Грома, 
это является хорошей моделью для 
построения новых логистических 
схем и возникновения новых игро-
ков на рынке перевозок на нашем 
континенте. К тому же на фоне этого 
увеличивается доля оплаты за услуги 
в условно новых валютах. Так, АО 
«ОТЛК ЕРА» начало обслуживать 
клиентов с расчетами в китайских 
юанях.

Любовь РОВБА

НЕ СБАВЛЯЯ 
ТЕМПА

В рамках форума отмечено, что в регионе будет 
создан кластер по производству железнодорожной 
продукции, так как Актюбинская область – это 
крупный транспортно-логистический узел стра-
ны, позволяющий максимально использовать все 
виды логистических возможностей, в том числе 
железнодорожный транспорт.

Целью подписанного Меморандума является 
сотрудничество по вопросам повышения транс-
портной доступности и конкурентоспособности 
бизнеса в железнодорожном секторе в Актюбин-
ской области, в том числе строительство нового 
рельсосварочного предприятия. 

Во время форума было заявлено, что ТОО «ПЗТМ 
LTD» планирует инвестировать в данный проект 
16 миллиардов тенге. Это один из важнейших 
проектов, который позволит оптимизировать 
затраты компании на перевозку рельсовых пле-
тей. Ожидается, что на предприятии мощностью                                                 
70 тысяч тонн продукции в год доля казахстанского 
содержания будет доведена до 100%. Проект пла-
нируется завершить уже в 2024 году.

В целом, отмечено, что VII Международный 
инвестиционный форум Investment Aktobe 2022 
направлен на стимулирование притока отече-
ственных и иностранных инвестиций в экономи-
ку Актюбинской области. В его работе приняли 
участие дипломатические миссии более 30 стран, 
члены правительства, руководители национальных 
холдингов и компаний, финансовых институтов, 
транснациональных корпораций, представители 
крупного зарубежного и отечественного бизнеса. 
Основной темой пленарного заседания форума стали 
инвестиционные перспективы Актюбинской области.

– Глава государства Касым-Жомарт Токаев в 
своем Послании отметил, что «политические и 
экономические реформы в первую очередь на-
правлены на повышение доходов и уровня жизни 
каждого казахстанца. И это невозможно сделать 
без качественной синергии бизнеса и государства». 
В эпоху глобальных экономических потрясений и 
трансформационных сдвигов, которые мы наблю-
даем, важно иметь надежного партнера, и наше 

государство, в том числе Актюбинская область, 
готово выступить в качестве такого партнера. На-
шим приоритетом является политика «открытых 
дверей», мы готовы в полной мере выполнять свои 
обязательства перед инвесторами, – сказал аким 
Актюбинской области Ералы Тугжанов.

Заинтересованных инвесторов ознакомили с 
преимуществами региона (выгодное географи-
ческое расположение, развитая транспортная 
инфраструктура и богатые природные ресурсы). 
По словам аналитиков, уже сейчас промышлен-
ность области является основным драйвером 
экономики, формирующим более 40 процентов 
валового регионального продукта. В Актюбинской 
области уже долгие годы успешно работают круп-
ные предприятия с иностранным участием, такие 

как китайские «CNPC-Актобемунайгаз» и Sinopec, 
турецкий холдинг Yildirim Group, итальянская Eni 
и многие другие. Это свидетельствует о большом 
доверии инвесторов и благоприятном инвестици-
онном климате. Руководители этих предприятий 
подчеркнули, что инвестиционные условия, создан-
ные в Актюбинской области, позволяют устойчиво 
развиваться бизнесу.

По итогам форума подписано восемь меморан-
думов о реализации крупных инвестиционных 
проектов на территории региона. Помимо рельсо-
сварочного предприятия заключены соглашения о 
строительстве сахарного завода, предприятий по 
производству изделий медицинского назначения, 
нефтехимического комплекса и других. 

Фото автора

ПОДПИСАН  СТРАТЕГИЧЕСКИЙ  МЕМОРАНДУМ
Меморандум о взаимопонимании и сотрудничестве подписан между АО «НК «ҚТЖ», 
акиматом Актюбинской области и ТОО «ПЗТМ LTD». Трехсторонний документ                                                               
подписали председатель правления АО «НК «ҚТЖ» Нурлан Сауранбаев, аким Актюбинской 
области Ералы Тугжанов и руководитель ТОО «ПЗТМ LTD» Марат Есимсеитов в рамках 
VII Международного инвестиционного форума Investment Aktobe 2022, состоявшегося 
в Астане 6 декабря текущего года.

Асель ШАЙХЫНОВА,
Астана

Еліміздің Индустрия және ин-
фрақұрылымдық даму министрі 
Қайырбек Өскенбаев Бельгия Ко-
рольдігі премьер-министрінің орын-
басары, көлік министрі Джордж 
Гилькинемен кездесіп, алдағы 
жылға арналған жоспарларды, 
Транскаспий халықаралық көлік 
бағдары мен көлік қатынасын 
дамыту мәселелерін талқылады.

Кездесуде жүк транзитінің перспек-
тивасы мен экономиканы қарбон-
сыздандыруға қатысты мәселелер 
де қарастырылды. Бұл ретте қазір 
Транскаспий халықаралық көлік 
бағдары бойынша жүк ағындарын 
ұлғайту мен дамыту мақсатында 
Қазақстан, Әзербайжан, Грузия, 
Түркия, Украина, Румыния, Польша, 
сондай-ақ Қытайдың магистральдық 
инфрақұрылым иелері және көлік 
түрлерімен жүк тасымалын іске 
асыратын ұйымдарды біріктіретін 
«ТХКБ» Халықаралық қауымдастығы 
құрылғанын айта кету керек.

«Ақтау және Құрық теңіз порт-
тары арқылы өтетін Транска-
спий халықаралық көлік бағда-
ры қазақстандық экспорт пен 
транзиттік жүктерді тасымал-
даудың негізгі бағыты санала-
ды. Аталған бағытта транзиттік 
контейнерлік тасымалдардың 
көлемі 2021 жылдағы көрсеткішпен                                                                    
салыстырғанда 81%-ға артып, 14,7 
мың контейнерге жетіп отыр», – 
деді Қайырбек Өскенбаев.

Жыл сайын қатысушы елдер ТХКБ 
дамыту жөніндегі жұмыс тобының 
отырыстарында кемемен жүк тасы-
малдаудың алдағы жылға арналған 
қолайлы тарифтік мөлшерлемесін 
қарастырып, бекітіп отыратыны 
белгілі. Тариф мөлшерлемесін 
сақтау қауымдастыққа мүше бар-
лық тасымалдаушы операторларға 
ортақ шарт.

Министрдің  айтуынша, ТХКБ-ның 
қарқынын арттыру  үшін 2022-2027 
жылдарға арналған «тар» орын-
дарды біртіндеп жою мен аталған 
халықаралық маршрутты дамыту 
жөнінде Жол картасы әзірленді. 
Бұл шаралар 2025 жылға қарай осы 
дәліздің өткізу қабілетін жылына 10 
млн тонна жүкке дейін ұлғайтуға 
мүмкіндік береді деп болжануда.

Ұлан ОРАЗ

БЕЛЬГИЯМЕН 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ШЕҢБЕРІНДЕ

Байқаудың лауреаттары республи-
калық комиссияның отырысында 
жарыстың аймақтық кезеңінде 
жеңімпаз атанғандардан іріктеліпті. 
Комиссия құрамына ҚР Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау мини-
стрлігінің өкілдері, ҚР Парламент 
депутаттары, әлеуметтік серіктестер, 
«Атамекен» ҰҚП мен ҚР Ақпарат 
және қоғамдық даму министрлігінің 
«Қоғамдық келісім» РММ өкілдері 
кірген.

Аталмыш байқаудың «Үздік еңбек 
әулеті» номинациясын семейлік 
Түкібаевтар отбасы абыроймен 
жеңіп алды. Абай елінен барған 
атақты династия – республикадағы 
теміржолшылар әулеттерінің ара-
сында ерекше орын алып отырған 
жанұя. Елорда төріне абыройлы 
әулеттің бес мүшесі арнайы барды.

Министрлік өткізген салтанатты 
рәсім барысында әулет мүшелері 
1 миллион теңгенің және бағалы 
сыйлықтың сертификаттарын ие-
ленді. Салтанатты жиыннан кейін 
еңбек әулетінің өкілдері «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ «Магистральдық желі дирекци-
ясы» филиалы басшылығымен де 
кездесті. Емен-жарқын әңгіме ба-
рысында даңқты әулет мүшелерінің 
еңбек жолы, өз кәсіптеріне деген 

мақтаныш сезімдері, қол жеткізіп 
отырған жетістіктері  атап өтілді.

Бүгінде бұл әулеттің жалпы еңбек 
өтілі 580 жылдан асады екен. Әйгілі 
династияның негізін қалаушылар 
– ағайынды үшеу – Мәукен, Ілияс 
және Сыдық. Олар теміржолдағы 
еңбек жолын 30-шы жылдары бастап, 
Түркістан-Сібір темір жолының 
құрылысына қатысқан.

– Арғы атамыз Түкібаев Мәукен 
теміржол саласындағы еңбек жолын 
пойыз кондукторы болып бастаған 
екен. Ұлы Отан соғысы жылдарында 
станция бастығы болып жұмыс істеп, 
әскери оқ-дәрілер мен азық-түлік-
терді майданға үздіксіз және қауіпсіз 
жеткізуді қамтамасыз етуге де үлес 
қосқан жан. Оның ағалары Ілияс 
пен Сыдық Түкібаевтар да желі 
бойында жұмыс атқарды. Әулетіміз 

осылайша қазіргі күнге дейін еш 
үзіліссіз теміржолшы қызметін 
жалғастырып келеді. Бүгінде жалпы 
саны отызға жуық әулет мүшелері 
Ақтоғай, Аягөз, Семей станция-
ларында қызмет атқаруда, – дейді 
бұл орайда әулеттің үшінші буын 
мүшесі – Семей магистральдық желі 
бөлімшесінің еңбек және жалақы 
төлеу бөлімінің бастығы Құралай 
Түкібаева.

Ал даңқты династияның өкілдері 
Маликриян Мәукенұлы, Серікқан 
Ілиясұлы, Ғали Сыдықұлы және 
Зұлқұмар Сыдықұлы әкелерінің 
даңқты еңбек жолын абыроймен 
жалғастыруда. Бүгінгі таңда не-
мерелер мен шөберелер де Семей, 
Астана қалаларындағы теміржол 
мекемелерінде қызмет атқаруда. 

Суретті түсірген автор

«ҮЗДІК  ЕҢБЕК  ӘУЛЕТІ»  АТАНДЫ
Жуырда Астана қаласында «Еңбек жолы» республикалық байқауы-
ның жеңімпаздарын  марапаттау рәсімі болып өтті. ҚР Еңбек және                                                
халықты әлеуметтік қорғау министрлігінің бастамасымен жыл сайын                                              
ұйымдастырылатын байқауда теміржолшылар әулеті топ жарды. 

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

ПРОГРАММА SHEBERLER ALANY 2022 СТАЛА СТАРТОВОЙ В РЯДЕ МЕРОПРИЯТИЙ ПО ПЛАНУ ПОВЫШЕНИЯ 
КАЧЕСТВА ОБУЧЕНИЯ НА ЛИНЕЙНОМ УРОВНЕ. МЫ НЕ ПЛАНИРУЕМ ОСТАНАВЛИВАТЬСЯ НА ДОСТИГНУТОМ 
И УЖЕ В БЛИЖАЙШЕЕ ВРЕМЯ АНОНСИРУЕМ КОРПОРАТИВНЫЕ ПРОГРАММЫ РАЗВИТИЯ КОМПЕТЕНЦИЙ ДЛЯ 
ГЛАВНЫХ ИНЖЕНЕРОВ, ИНСТРУКТОРОВ-МАШИНИСТОВ И РЕВИЗОРОВ ПО БЕЗОПАСНОСТИ ДВИЖЕНИЯ.

Батыр КОТЫРЕВ,
главный инженер АО «НК «ҚТЖ» – директор департамента технической политики 

ТОНН ЗЕРНА
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СҰХБАТ

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

Пандемияға байланысты екі жыл онлайн өткен 
шара биылдан бастап қайтадан офлайн форматқа 
көшті. Қызылорда қосалқы жол бөлімінің кадр бөлімі 
маманы Шамшагүл Алпысбаева биыл сырбойылық 
теміржолшылар Ақтөбе және Тараз оқу орталықта-
рында білімін жетілдіргенін жеткізді. Жыл басынан 
бері жүк және жолаушы тасымалына қатысты 20 
маман Ақтөбе мен Таразда дайындық курстарынан 
өтіп, куәлік алған. 

Бұдан бөлек Астанадағы оқу орталығынан онлайн 
форматта өткен сабаққа 8 теміржолшы қатысып, 
біліктілігін көтерген. «Бұл теміржолшылардың кәсіби 
мамандықты жан-жақты игеруі үшін компания бас-
шылығы тарапынан бекітілген, жоспарлы шаралар 
негізінде жүргізіліп отыр. Алдағы жылы да теміржол-
шыларды дайындық курстарында қосымша оқыту, 
білімін жетілдіру жоспарлы түрде жалғасады», – деді 
Шамшагүл Алпысбаева.

Теміржолшының кәсіби 
білімін,  біліктілігін арттыру, 
жаңа талаптарға сай жетілдіру 
– компания бойынша тұрақты 
жүргізіліп келе жатқан үрдіс. 

БІЛІКТІЛІГІН   КӨТЕРДІ

ДӘРІС

Тексеру, қадағалау шаралары 
аясында қалалардағы көмір 
тұйықтарындағы отын қоры да 
қатаң түрде назарға алынуда. Бұл 
жұмыстар әлбетте теміржолшы-
лар қауымына сын. Президент 
Әкімшілігі басшысының бірінші 
орынбасары Тимур Сүлейменов- 
тің Семейге сапары барысында 
Абай облысында  көмір қорының 
жеткілікті екендігі нақтыланды. 
Әйтсе де, Семей ЖТ бөлімшесіне 
бірқатар міндеттемелер жүк-
телді. Атап айтсақ, «ҚТЖ-ЖТ» 
ЖШС «Семей жүк тасымалы» 
филиалы «Қаражыра» АҚ сұра-
нысына сәйкес облыстың елді 
мекендеріне көмір жеткізу үшін 
қажетті вагондармен мерзімінде 
қамтамасыз етуге міндеттеліп 
отыр. Сонымен қатар, Қаражы-
ра кен орны облыстың барлық 
жылу көздерін тиісті сападағы 
көмірмен қамтамасыз етуі тиіс.

Биылғы қысқы маусым бой-

КӨМІР КЕРУЕНІНДЕ  КІДІРІС ЖОҚ    
Президент   тапсырмасы бойынша орталық және жергілікті атқа-
рушы органдардың қысқы жылыту маусымына дайындығы 
жөніндегі қызметін тексеру үшін құрылған арнайы комиссия 
жер-жердегі жылу орталықтары және қазандықтармен  қатар 
көмір тасымалдау мен  қатты отын қорын да назарға алып отыр.

ынша облыстың көмірге деген 
жалпы сұранысы 1,2 млн тонна-
ны құрайды екен. Бөлімшенің 
логистика және жүк тасымалы 
бөлімі мамандарының айтуын-
ша, осыған дейін аймақтағы 
орталықтандырылған жылу 
көздеріне – 595,4 мың тонна, 
жеке сектордағы халыққа – 
564 мың тонна, ал бюджеттік 
ұйымдарға – 83,1 мың тонна 
қатты отын қажет болған. Бү-
гінде оның 727,9 мың тоннасы 
жеткізіліпті. Дегенмен өңірдегі 
ауа температурасының төмен 

болуына орай тұрғындардан 
сұраныс азаймай отыр.

– Қазіргі таңда коммунал-
дық-тұрмыстық секторды көмір-
мен қамту бойынша аймақта он 
теміржол тұйығы жұмыс істеп 
тұр. Әр тәулік сайын облыс 
көлеміндегі әрбір теміржол 
тұйығына орта есеппен алғанда 
30 вагон немесе 2 мың тон-
на көмір  жеткізіледі. Бір ғана 
Семей қаласының өзінде 8,6 
мың тонна көмір бар, вагон 
тапшылығы жоқ. Қаражыра 
көмір кенішінде тосын жайттар 

орын алмаса, көмір жеткізуде 
де кідіріс болмайды. Дегелең 
станциясы бойынша негізгі күш 
көмір тиеуге жұмылдырылу-
да. Тораптық станцияларда да 
көмір тиелген керуендер легінде 
кідіріс жоқ, іркіліссіз жіберілуде. 
Қазіргі таңда бөлімше бойынша 
қатты отын тасымалы штаттық 
режимде жүргізілуде, – дейді бұл 
орайда бөлімшенің логистика 
және жүк тасымалы бөлімінің 
аға инженері Айтолқын Мұха-
медиярова.

Бұл ретте бірінші класты Деге-
лең станциясындағы техникалық 
процестерге баса назар ауда-
рылуда. Сол тәрізді вагондарды 
жинап алу мен сұрыптау ісінде 
елеулі түрде басымдық берілетін 
Жаңа-Семей жүк станциясын-
дағы жұмыстар да бөлімше бас-
шысының назарына алынған. 
Жалпы, Қаражыра кенішінен 
бастап, теміржол бойындағы 
көмір тасымалдау ісі респу-
бликалық комиссияның жіті 
қадағалауында. 

Суретті түсірген автор

Бөлімше бастығы Аслан Базарғалиев биылғы жылыту 
маусымына дайындық сонау көктемгі байқау кезінде 
басталғанын жеткізді. «Сол кезде өңірдегі барлық 
өндірістік-техникалық ғимараттардың, жылыту қа-
зандарының жағдайы жіті қаралды. Тексеру кезінде 
кейбір қазандар мен жабдықтардың, жылыту жүйесінің 
сапасыздығы анықталып, оларды ауыстыру және 
жөндеу жұмыстарын  жүргізуге тапсырма берілді. 
Ол үшін әрине қаражат көздері іздестірілді, жаз бойы 
аймақтағы бүкіл жылу жүйесін қысқа сақадай сай 
етуді мақсат еттік.  Қай жерде қазандық ескі немесе 
ақау бар, сол нысанға баса назар аударып, тиісінше 
ауыстыру немесе күрделі жөндеу жұмыстары жүргізілді. 
Нәтижесінде барлық жұмыстар уақытылы аяқталып, 
қысқа қысылмай келдік», – дейді ол.

Мәселен, Мақат станциясындағы механикалан-
дырылған вагон жөндеу кәсіпорнында көмірмен 
жағылатын жылыту қазандары болатын. Бұған дейін 
ол қазандар орталықтандырылған әдіспен Мақат 
басындағы бірнеше ғимаратқа жылу беріп тұрған. 
Олар – техникалық қарау пункті, механикаланды-
рылған вагон жөндеу кәсіпорны және Атырау вагон 
пайдалану депосының компрессорлық құрылғыларды 
қуаттау және орталықтандырылған электр посты ғи-
мараттары. Бұлардың бәрі де Атырау магистральдық 
желі бөлімшесінің теңгеріміндегі нысандар. 2021-2022 
жылыту маусымының соңында 1981 жылы салынған 
көмірмен жағылатын жылыту қазандарының әбден 
тозып, істен шығуына байланысты жұмысы тоқта-
тылған. Соған орай бөлімше «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
басшылығымен бірлесе отырып қаражат көзін қара-
стырып, жылыту жүйелеріне жөндеу жүргізумен қатар 
аталған ғимараттарды жылытатын 3 дана «Тула-3» 
жеке электр қазандарын орнатқан. «Бұрынғы қара 
күйе қазандардан құтылып, жаңа электр қазандарын 
орнаттық, қазіргі уақытта барлық қазандар қалыпты 
жұмыс жасап тұр» дейді. 

Сол секілді Атырау вагон пайдалану депосының 
ТО-2 цехында қазандар жөндеуден өткен. Құлсары 
станциясындағы орталық автоматтандырылған 
дөңесінің 3 қабатты әкімшілік ғимаратының жылу 
жүйесі де түгелдей ауыстырылыпты. Негізінен Атырау 
облысында газдандыру жұмыстары жүз пайыз дерлік 
аяқталып, барлық мекемелер, көп қабатты және жеке 
тұрғын үй секторлары көгілдір отынға қосылған. 
Әйтсе де, кейбір станция-разъездер, мысалы Ескене 
және Доссор мен Сағыз сынды станциялар, барлық 
шағын бекеттер электр қазандарымен жылытылады. 
Ал Атырау, Ақжайық станциялары қалалық орталық 
жылу жүйесіне қосылған. Бүгінде өңірде көмір жағатын 
теміржол мекемесі жоқ. Рас, «Жолаушылар тасымалы» 
АҚ Атырау телімі жолаушылар вагондарын жылыту 
мақсатында көмір пайдаланады, ал әкімшілік ғимараты 
газбен жылытылады. «Көмір жеткілікті. Теңгерімде 
108 вагон бар,  көмірді бәріне де теңдей бөліп беріп 
отырмыз, ол жағынан қам жемейміз» дейді телім 
басшысы Әлмұқан Есқалиев. 

Қалпына келтіру, өрт сөндіру пойыздарында да көмір 
жеткілікті. Атырау магистральдық желі бөлімшесіне 
қарасты ғимараттарда да жылу қазандары жүйелі жұ-
мыс жасап тұр. Өңірде жұмысшылар үшін 10  жылыну 
қосыны болса, бәрі де электр қазандарымен жылы-
тылады. Жалпы алғанда, бүгінде барлық жерде жылу 
жүйелі беріліп, жұмысшыларға жағдай жасалынып 
отыр. Әрине, Ганюшкинода, Құлсарыда, кейбір шағын 
бекеттерде әлі де жөндеуді қажет ететін қазандар бар, 
қазір сол бағытта жұмыстар жүргізіліп жатыр.

Атырау жүк тасымалы бөлім-
шесінде биылғы жылыту мау- 
сымы уақытылы  басталды.  
Дегенмен, Екібастұз қала-
сында орын алған төтенше 
жағдайдан  кейін  өңірлерде  
жылыту құбырлары мен қа-
зандықтардың жай-күйі жіті 
бақылауға алынды.

ҚАЗАНДЫҚТАРДЫҢ  
КҮЙІ  ҚАЛАЙ?   

– Ғалибек Советұлы, 2022-2023 жыл-
дардың қыс маусымына қанша жолау- 
шылар вагондары дайындалып, қандай 
жұмыстар жүргізілді?

– Әдетте, вагондарды жазғы және қысқы 
тасымалға дайындау барысында оларға 
міндетті түрде ТҚК-2 көлемінде техникалық 
қызмет көрсетіледі. Алдымен «Жолаушы-
лар тасымалы» АҚ басшысының бұйрығы 
негізінде қысқы маусымда пайдаланыла-
тын жолаушылар вагондарының жоспары 
айқындалып, біз сол жоспар шеңберінде 
әрекет етеміз. Биылғы қыс маусымына 
барлығы 1027 жолаушылар вагоны нақты 
дайындалып, жоспар 100% орындалды. 
Әр өңірдің климаттық жағдайына байла-
нысты жылжымалы құрамды қыс маусы-
мына әзірлеу шаралары әртүрлі уақытта 
өтті. Мәселен, қыс ерте түсетін еліміздің 
солтүстік және батыс өңірлерінде ол 1 
қыркүйек пен 31 қазан аралығында өтсе, 
оңтүстік өңір бойынша 15 қыркүйек пен 15 
қараша аралығын қамтыды. Оларға ТҚК-
2 техникалық қызметін көрсету кезінде 
№670-ЦЗ бұйрығына сәйкес Жолаушы 
вагондарына техникалық қызмет көрсету 
және ағымдық жөндеу бойынша талаптар 
ескеріледі. Атап айтсақ, тоңазытқыш бөлігі, 
жоғары вольтты электр жабдықтарының 
жұмыс істеп тұруы мұқият тексеріліп, ауа- 
ны баптау жүйелері консервациялаудан 
өтті. Сонымен қатар аккумулятор бата-
реясының тығыздығы реттеліп, вагонның 
тиісті эстетикалық көрінісін қамтамасыз 
ету мақсатында сыртқы жуу жұмыстары 
атқарылды. Бұдан бөлек, вагондардың 
желдеткіш сүзгілері ауыстырылып, ре-
дукторлардағы май деңгейін, кардан 
біліктерінің майлау жұмыстары тексерілді. 
Сондай-ақ, жүріс бөліктері, өтпелі алаңда-
ры, тұтқалары қаралып, желтартқыш 
торларының болуы ескерілді. Ақаулы 
бөлшектерді жоя отырып, жоқ бөлшектерді 
қалпына келтіру, түтін шығаратын құбыр- 
лардың, ұшқын сөндіргіштердің, жалын 
шағылыстырғыштардың және электрлі су 
жылытқыштардың жай-күйі тексерілді. 
Мұның бәрі – қозғалыс қауіпсіздігін, өрт 
қауіпсіздігін сақтау мақсатында міндетті 
түрде іске асырылатын шаруалар. 

Қысқасы, «Вагонсервис» АҚ жолаушылар 
вагондарының санитарлық-техникалық 
жай-күйін жақсарту бойынша барлық 
қажетті шараларды қабылдады.  Ішкі 
жабдықтардың, яғни үстел, төсек-орыннан 
бастап, есік-терезелерді бітеу, едендерді 
жабу, құлыптардың жай-күйіне, санитар-
лық тораптарға, биодәретханалардың, 
сумен жабдықтау жүйесінің жұмысына: 
крандарды тексеру, қыздыру элементтерін 

ауыстыру, жүйені жуу және дезинфекциялау, 
титандар мен олардың табандығын бояу 
сияқты майда-шүйде жұмыстарға дейін 
ерекше назар аударады.    

– Техникалық қызмет көрсету түрлерінің 
бір-бірінен айырмашылығы неде?  

– Жолаушылар вагондарына Техникалық 
қызмет көрсету-1 (ТҚК-1) жолаушылар 
пойыздарын қалыптастыру және оларды 
әрбір рейске жөнелту алдында жүргізіледі. 
Жолаушылар вагондарын санитарлық-техни-
калық жағдайы бойынша рейске дайындау 
сапасын әрбір вагонды жеке-жеке қабыл-
дайтын тұрақты комиссия тексереді, бұл 
комиссияға Қоғам филиалдарының бірінші 
басшылары жетекшілік етеді. Тексеріс 
барысында ішкі жабдықтардың жай-күйі, 
санитарлық тораптардың, биодәретханалар-
дың жұмысы, сумен жабдықтау жүйесінің, 
крандардың, жазғы маусымда желдету мен 
ауаны баптау жүйесінің толықтай жұмыс 
істеп тұруы бақылауға алынады. 

 Ал Жолаушылар вагондарының негізгі 
тораптарын бірыңғай техникалық тексеру 
(ТҚК-3) – жоспарлы жөндеу түрінен кейін 
алты айдан соң немесе вагондардың негізгі 
тораптарының қауіпсіз жұмысын және 
жоспарлы жөндеу арасында жолаушылар-
ды тасымалдаудың негізгі шарттарының 
қалыпты жұмыс жағдайларын қамтамасыз 
ету үшін вагонның жүрген жолы бойынша 
жүргізіледі.                     

Вагондарды пайдалану процесінде ақау-
лар анықталған жағдайда ағымдық ағытып 
жөндеу жұмысы қамтамасыз етіледі. ААЖ 
– транзиттік және құрастырылған жолаушы 
пойыздарынан вагондарды ағытып алып, 
мамандандырылған жөндеу мекемелеріне 
бере отырып жүргізіледі. 

Сонымен қатар, «Вагонсервис» АҚ тара-
пынан жолаушылар вагондарын құрастыру 
пунктінде оларды сумен, көмірмен жаб-
дықтау санитарлық-эпидемиологиялық 
талаптар мен нормативтік-техникалық 
құжаттама талаптар сақтала отырып 
жүргізіледі. Ал биодәретханалар ассени-
заторлық тазалаудан өтеді. 

Жалпы біздің компанияның 3 филиалы 
бар, олар: ЛВЧДР-5 Ақтөбеде, ЛВЧДР-9 
Астанада, ЛВЧДР-26 Алматыда, ал 7 учаске  
Атырау, Маңғыстау, Орал, Қызылорда, Қа-
рағанды, Павлодар, Қостанай облыстарында 
орналасса, 14 жабдықтау пункті еліміздің 
ірі станцияларында орналасқан. 

– Жолаушылар вагондарын көмірмен, 
сумен жабдықтау мәселесінде түйткіл-
дер жоқ па?

– Жолаушылар вагондарын көмірмен 
жабдықтау бойынша «Вагонсервис» АҚ 
ағымдағы жылдың 18 шілдесінде «Шұбаркөл 
Көмір» АҚ мен көмір жеткізіліміне қатысты 
шарт жасасты. Біз қатты отынды оның 
сапасына мән бере отырып, таңдаймыз. 

Осы ретте, аталған мекеме шығаратын 
көмірдің күлі аз, қызуы күшті деп сипат-
тауға болады. Сонымен қатар, Қоғамның 
филиалдары тасымалдаушылармен бірлесіп, 
қатты отынның сапасына комиссиялық 
актілер жасайды.

Ал жолаушы вагондарын сумен жаб-
дықтауға келсек, бұл жұмыс күн сайын 
28 теміржол станциясында жүргізіледі. 
Біз санитарлық ережелерге сәйкес гигие-
налық норма талаптарының сақталуына 
басымдық береміз. Мысалы, вагондарды 
сумен жабдықтау кезінде су құрамының 
сапасын анықтау үшін колонкалардан су 
сынамалары алынып, мамандандырылған 
компанияларға тексеруге ұсынады. Жал-
пы Қоғамның технологиялық мүмкіндігі 
тасымалдаушылардың қажеттілігін 100% 
қамтамасыз етуге жетеді.    

– Бүгінде барлық салада сандық жүйені 
енгізуге басымдық берілуде. Қоғам қыз-
метін цифрландыру бағытында қандай 
іс-шаралар іске асуда? 

– Вагондарға сервистік қызмет көрсету 
бағытында цифрлық технологиялар ен-
гізіліп жатыр. Қазіргі уақытта Қоғамның 
жолаушылар вагондарын жөндеу жөніндегі 
Ақмола филиалы базасында қойма есебін 
автоматтандыру бойынша пилоттық жоба 
іске қосылуда. Ол бойынша «CSI» ЖШС-
мен жұмыс жүргізілуде. Сондай-ақ, Қоғам 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның Автоматтандыру және 
цифрландыру дирекциясы филиалы және 
«Жолаушылар тасымалы» АҚ-мен бірлесіп, 
SAP ТОиР басқару жүйесін енгізу бойынша 
жұмыстар жүргізуде. 

Жолаушылар вагондарына қызмет 
көрсету сервисін жақсарту мақсатында 
«Астана-Нұрлы жол» станциясындағы тех-
никалық жолаушылар паркінде жаңадан 
вагон жуу кешенін салу қарастырылуда. 
Ал Ақмола филиалының деполық жөндеу 
цехы базасында КЖ-1 (күрделі жөндеу-1) 
көлемінде жөндеу жоспарлануда. Жыл 
сайын күрделі салымдар жоспары шең-
берінде басқа да технологиялық жабдықтар 
жаңарып жатыр. Бұдан бөлек, Қоғамда 
қызметкерлердің қауіпсіз және қолайлы 
еңбек жағдайын жасау мақсатында жыл 
сайын еңбек қауіпсіздігі мен еңбекті 
қорғау, өрт және өнеркәсіптік қауіпсіздік  
жөніндегі іс-шаралар, олардың орындалуын 
ұйымдастыру және бақылау жоспарланып 
отырады. Мәселен, биыл еңбек жағдайы 
мен санитарлық-сауықтыру іс-шараларын 
жақсартудың кешенді жоспары бекітілді. 
Бұл жоспар еңбек жағдайын жақсартуға, 
өндірістік жарақаттанудың алдын алуға, 
санитарлық-тұрмыстық ахуалды сауықты-
рып, еңбек қауіпсіздігі мен еңбекті қорғау- 
ды насихаттауға бағытталған бірқатар 
іс-шараларды көздейді.

Суретті түсірген автор

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

СЕРВИСТІҢ  САПАСЫН 
АРТТЫРУҒА МҮДДЕЛІМІЗ

Жолаушылар вагондарына сервистік қыз- 
мет көрсетіп, қажетті керек-жарақпен жаб-
дықтаушы «Вагонсервис» АҚ бас директоры 
Ғалибек Аманбаевпен сұхбатымыз қыс 
маусымына құрамдардың дайындығы 
жөнінде өрбіді.

МАУСЫМ

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау
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Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

УЧЕНИЯ

Данные тренировочные мероприятия проводились с 
привлечением пожарного поезда станции Есиль, подразде-
лений ГУ «Служба пожаротушения и аварийно-спасатель-
ных работ» ДЧС Костанайской области, формирований 
звеньев гражданской защиты станции Есиль.

В полосе отвода учения проводились неспроста. В данный 
период это наиболее опасное место на железной дороге 
в плане противопожарной безопасности. 

Как сообщил начальник негосударственной железно-
дорожной противопожарной службы Султан Смамбаев, 
по тактическому замыслу в результате неосторожного 
обращения с огнем сторонних лиц произошло возгорание 
в полосе отвода на станции Есиль. По сигналу немедленно 
прибыли противопожарные железнодорожные подразде-
ления, а также пожарный поезд. Благодаря слаженным, 
оперативным действиям огнеборцам удалось быстро 
локализовать, а затем и потушить пламя. За что они и 
получили положительную оценку по итогам учений. 

– Цель учений – отработка взаимодействия между ГУ 
«Служба пожаротушения и аварийно-спасательных работ» 
ДЧС Костанайской области, АО «НК «Қазақстан темір 
жолы». Проверка готовности формирований привлека-
емых для тушения пожаров, – говорит Султан Смамбаев. 

СЛАЖЕНО  И  ЧЕТКО

В Костанайском регионе прошли 
пожарно-тактические учения 
по условному тушению пожара 
в полосе отвода на станции 
Есиль.

Как отмечают организаторы, цель мероприятия – 
максимальное раскрытие способностей молодых работ-
ников, создание возможности карьерного роста за счет 
реализации их проектных инициатив, а также развитие 
коммуникаций, распространение принципов культуры, 
бережливого производства и повышения эффективности.

За более 10-летнюю историю проведения молодежных 
форумов внедрены лучшие проекты, предложенные 
участниками, подготовлена плеяда высококвалифициро-
ванных специалистов во всех сферах деятельности ҚТЖ. 

Основным форматом работы нынешнего форума 
будет совместное обсуждение стратегии компании, 
мастер-классы от ведущих экспертов, панельные дис-
куссии, тренинги по развитию кросс-культурных ком-
муникаций, бизнес-симуляции, интеллектуальные игры, 
командообразующие мероприятия. В рамках форума 
участники встретятся с топ-менеджерами компании, 
которым презентуют свои проекты.

ВСТРЕЧА  МОЛОДЕЖИ

С 11 по 14 декабря текущего года 
в столице состоится ХI Республи-
канский форум молодежи АО «НК 
«ҚТЖ», на который съедутся 250 
участников – железнодорожников 
из всех регионов страны. 

Асель ШАЙХЫНОВА,
Астана

По мнению инструктора 
производственного обучения 
локомотивных бригад Артема 
Беккужина, большое количество 
электронных устройств и систем, 
включающих программно-ал-
горитмическое обеспечение, 
требует от локомотивных бригад 
и персонала соответствующих 
компетенций. 

К примеру, машинистов всегда 
интересует интеллектуальная 
система автоведения поезда, 
регистратор параметров движе-
ния и автоматического ведения 
(РПДА).

– Системы регистрации па-
раметров работы тепловозов 
позволяют автоматизировать 
процесс анализа технического 
состояния локомотива учета и 
контроля энергоресурсов. РПДА 
оснащаются необходимым на-
бором датчиков температуры, 
давления, тока, напряжения, 
измерения уровня плотности и 

температуры дизельного топлива 
в баке тепловоза. Аппаратные 
комплексы обработки данных 
на борту производят автомати-
зированный анализ и передачу 
их по цифровому радиоканалу 
и беспроводным путям на уда-
ленный сервер, – говорит Артем 
Валерьевич.

По его словам, нельзя забы-
вать и о современных бортовых 
регистраторах, которые обеспе-

чивают контроль технических 
параметров работы ДГУ, и другого 
оборудования тепловоза. А также 
передачу данных, записанных 
на внутренний носитель па-
мяти, на сервер ОАО для сбора 
и обработки регистрируемых 
параметров. В ходе разгово-
ра он заострил внимание на                                         
контроле работы и технического 
состояния локомотива, а также 
на превентивное вмешательство 

БЕЗОПАСНОЕ  ВЕДЕНИЕ  ПОЕЗДА
На участке Алматы – Сарыозек управление поез-
дами ведется с помощью автоматизированной 
системы управления. Машинист только кон-
тролирует работу приборов. Данный пилотный 
проект по системе автоведения используется 
тепловозами уже несколько месяцев, но у 
локомотивных бригад всегда остается много 
вопросов по этой теме.

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

автоматизированных систем 
(принудительное снижение пере-
грузок, отключение аппаратов, 
систем, остановка работы дизеля). 
Словом, система автоведения 
является бескомпромиссным 
контролером.

Вообще роль производствен-
ного инструктора в депо значи-
ма. Артем Беккужин проводит 
занятия по своей собственной 
методике. Это своего рода                              
ноу-хау, которое он разработал с 
помощью тестов для машинистов 
и их помощников. Так, каждый 
ответ фиксируется и заносится 
в определенную графу: правиль-
ный и неправильный ответ. А по 
итогам тестирования выдается 
результат, прошел ли машинист 
или его помощник тест и на 
сколько процентов он ответил 
правильно. Также ведется элек-
тронный учет посещаемости, 
где расписаны технические 
занятия по колоннам, что в 
итоге значительно сокращает 
время на бумажное ведение дел, 
заполнение журналов и прочее. 

– Машинист выполняет ответ-
ственные и сложные управляю-
щие операции.  И при этом он 
должен обеспечить безопасное 
ведение поезда по расписанию, 
минимальный расход энергоре-
сурсов, поиск и устранение воз-
никающих в процессе движения 
неисправностей оборудования 
локомотива, а также быть гото-
вым оперативно отреагировать 
на возникающие в процессе 
вождения нештатные ситуации, 
– говорит Артем Беккужин.

Фото автора  

Погрузка зерновых культур с 
хлебоприемных предприятий 
составила четыре миллиона 
279,5 тысячи тонн, из них зер-
но – три миллиона 889,8 тыся-
чи, мука – 389,7 тысячи тонн. 
Данный показатель превышает 
аналогичный период прошлого 
года на 15%.

Увеличились и объемы экс-
портных перевозок зерна на-
значением на государства Цен-
тральной Азии, Иран, Китай, 
Турцию, Афганистан и другие 
страны. Также демонстрируют 
рост и объемы контейнерных 
перевозок пшеницы и муки по 
направлению в Китай, Турцию, 
Италию. За текущий период по 
отделению ГП погружено более 
10 874 контейнеров. 

В результате отработанных 

действий по логистике экспор-
та казахстанского зерна было 
сформировано и отправлено                                      
287 маршрутов, из них назна-
чением на станцию Арыс – 174, 
порт Актау – 47, Туркменистан 
– 47, Иран – 47, во внутриреспу-
бликанском сообщении – 17. 
Средняя маршрутная скорость 
данных маршрутов составляет 
400-500 километров в сутки, 
что позволяет обеспечить сво-
евременный оборот вагонов 
обратно под погрузку на станции 
Акмолинского отделения ГП.

Кроме того, разработаны аль-
тернативные пути погрузки 
зерновых культур в Афганистан, 
Иран, Ирак через международ-
ный пункт перехода Болашак 
транзитом через Туркменистан в 
направлении станций Имамна-
зар, Акина, Серхетабад и Сарахс.

Вопрос отгрузки зерновых 
грузов находится на особом 

контроле. В этой связи на базе 
Акмолинского отделения ГП 
действует оперативный штаб 
по организации ежегодной 
перевозки зерна и продуктов 
перемола. В его состав вошли 
руководители аппарата акима 
области, Акмолинского отделе-
ния ГП, представители Мини-
стерства сельского хозяйства, 
территориальных инспекций 
МСХ.

В период отгрузки зерна и про-
дуктов перемола Акмолинским 
отделением ГП для недопущения 
сбоев в работе установлено кру-

глосуточное дежурство первых 
руководителей предприятий 
региона, организованы объезды 
и обходы участков железнодо-
рожных путей. Особое внима-
ние уделено проверке работы 
технических средств, состоянию 
верхнего строения пути, стыковых 
зазоров и подвижного состава, а 
также системе жизнеобеспечения 
предприятий.

В целом по итогам 2022 года 
запланирована перевозка более 
4,8 миллиона тонн зерна и про-
дуктов перемола. 

Фото автора

ПОГРУЗКА  ЗЕРНА  ИДЕТ  В  РОСТ
С начала года погрузка 
зерна по филиалу ТОО 
«КТЖ – Грузовые пере-
возки» – «Акмолинское 
отделение ГП» составила 
более четырех миллионов 
тонн. 

Айлин БАУРЖАН,
Кокшетау

С их слов, на социально значимом объекте, являющим-
ся визитной карточкой города, должна быть идеальная                 
чистота, вот только ситуация усугубляется с каждым днем.

Ранее железнодорожный вокзал радовал посетителей 
свежим ремонтом, однако сейчас пассажиры в большей 
степени высказывают негативные комментарии относи-
тельно переполненных урн и пластиковых бутылок.

По словам начальника железнодорожного вокзала 
Шерхана Несiпбек, вместимость на объекте составляет 
около 720 человек. 

– На сегодняшний день для удобства пассажиров до-
полнительно было установлено около 500 сидений. Из-за 
морозной погоды, которая на протяжении нескольких 
дней достигает до -30 градусов, пассажиры в ожидании 
составов вынуждены находиться внутри здания, но из-за 
отсутствия мест им приходится стоять или садиться на 
холодный цементный пол, – говорит он. 

Ожидание пассажирских составов дает о себе знать, люди 
покупают напитки и еду, после чего выкидывают отходы 
в урны, которые, к сожалению, не всегда могут вместить 
большое количество мусора. В настоящее время из-за 
задержки поездов пассажиропоток заметно увеличился. 
Порой люди вынуждены находиться на объекте в течение 
нескольких часов. При этом не все соблюдают правила 
этикета в общественных местах. Есть пассажиры, которым 
лень донести до контейнера мусор, и они предпочитают 
оставлять его прямо на полу. 

На сегодняшний день между компанией и ТОО «Ак 
Ел Астана» был заключен Договор об оказании услуг по 
уборке помещения и территории на вокзале Караганды. 
Со своими обязанностями сотрудники частной структуры 
справляются в полной мере, но из-за большого количества 
пассажиров уборщики не всегда могут вовремя отреагиро-
вать на количество мусора, растущего как снежный ком.  

СИТУАЦИЯ  НА  КОНТРОЛЕ

В социальных сетях жители                 
Караганды высказывают жало-
бы, связанные с антисанитарией 
в залах ожидания железно-                 
дорожного вокзала. 

Светлана МОГАЙ,
Караганда

Открывая мероприятие, на-
чальник станции Нур-Султан 
Ерлан Рахимжанов отметил, что 
профессия составителя требует 
повышенной ответственности, 
внимательности, неукоснитель-
ного соблюдения инструкций 
и правил, а также физической 
подготовки.

– Работая сменами по 12 часов, 
в любую погоду составители ре-
шают важную задачу – в строго 
отведенное время сформировать 
и расформировать поезд, не соз-
давая помех другим участникам 
движения, – отметил он и пожелал 
конкурсантам успехов. – Сорев-
нования профессионалов стали 
в отрасли доброй традицией. По-
бедители сегодняшнего конкурса 
будут представлять станцию на 
республиканском уровне. 

В мероприятии приняли уча-
стие составители поездов стан-

ций Нур-Султан и Нұрлы жол.  В 
состав жюри вошли начальник 
станции Нұрлы жол Самат Кур-
банов, главный инженер станции 
Нур-Султан Дастан Жумамолда, 
инструктор производственного 
обучения станции Нур-Султан 
Актокты Макымбаева, ведущий 
инженер по безопасности охраны 
труда Аимгуль Аубакишова, ре-
визор по безопасности движения 
Жанат Исаков. 

Конкурс состоял из четырех 
этапов: первые два – командные 
и два – индивидуальные. Участ-
ников разделили на три команды, 
по четыре человека в каждой. 

В первом туре составителям 
предстояло за две минуты на 
схеме станции найти и отметить 
негабаритные места. Во втором 
они демонстрировали навыки 
оказания медицинской помощи 
при ожоге, обмороке и вывихе 
голеностопного сустава. В инди-
видуальных турах участники отве-
чали на вопросы по безопасности 

и охраны труда, инструктажам, 
бракам и травматическим случа-
ям, демонстрировали знания ПТЭ, 
ИСИ, ИДП и железнодорожной 
отрасли в целом. 

По итогам конкурса наиболь-
шее количество баллов набрал 
работник станции Нур-Султан-1 
Ануар Касеинов, он и полу-
чил звание «Лучший состави-
тель-2022», а среди команд 
лучшими стали представители 
станции Нұрлы жол.

Все призеры отмечены                                  

памятными подарками. 
– Проведение таких меропри-

ятий среди работников станций 
позволяет повысить знания, 
отточить навыки и мотивируют 
их на новые успехи, – поделился 
Самат Курбанов. – Очень рад, 
что наши работники победили в 
командных турах. Конкуренция 
была сильной, все участники 
продемонстрировали высокий 
уровень профессионального 
мастерства.

Фото автора

В ОСНОВЕ УСПЕХА – ПРОФЕССИОНАЛИЗМ
На станции Нур-Султан прошел конкурс профессионального 
мастерства «Лучший составитель поездов». Представители этой 
ответственной профессии демонстрировали теоретические зна-
ния, практические навыки, умение оказать первую медицинскую 
помощь и работать в команде.  

Любовь РОВБА,
Астана

5 декабря 2022 года на 74-м году ушел из жизни видный 
государственный, политический и общественный деятель 
Ислям Медеубаев. Коллектив ТОО «КТЖ – Пассажирские 
локомотивы» выражает глубокие и искренние соболезнования 
родным и близким, председателю правления ТОО «КТЖ – Пас-
сажирские локомотивы» Марату Жолдыевичу Медеубаеву в 
связи с невосполнимой утратой – кончиной брата

Медеубаева Исляма Жолдыевича.

ПЕРЕВОЗКИ

ТЕХНОЛОГИИ

СОЦИУМ

КОНКУРС

ФОРУМ
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На полную разработку 
устройства у школьника ушел 
почти год. К слову, на конкур-
се экологических проектов 
Eco Aqmola, проходившем 
в Кокшетау, Диасали Карим 
получил главный приз. По 
словам юноши, темой эко-
логической электроэнергии 
он заинтересовался с раннего 
возраста. 

– Электрификация железных 
дорог – одна из актуальных 
вопросов в нашей стране. 

Только 20% всех железных 
дорог электрифицированы. 
Мое устройство поможет в 
решении этой проблемы. 
Устройство также работает по 
принципу электромагнитной 
индукции. Вибрации в рельсах 
передаются по магнитной 
линии через катушку и на-
капливаются в энергии, – 
рассказывает Диасали Карим.

Учащийся 11-го класса               
Назарбаев интеллектуаль-
ной школы рассказал же-

лезнодорожникам о своем 
приборе, который преобразует 
механические колебания, 
производимые при движении 
рельсового транспорта, в элек-
трическую энергию. По словам 
работников Акмолинского 
отделения ГП, проект техни-
чески сложен. Невозможно не 
удивиться этому огромному 
нововведению, сделанному 
школьником. Но есть большая 
вероятность, что нововведение 
будет развиваться и дальше, 

Теміржолшылар жиынын «Қаз-
көліккәсіп» ҚБ Қызылорда филиа-
лының төрағасы Бауыржан Ахме-
тов пен Қызылорда қосалқы бөлімі 
кәсіподақ ұйымының төрағасы 
Мұхтар Көпірбаев ұйымдастыр- 
ды. Жиынға арнайы шақырылған 
теміржолдағы нәзік жан иелері 
пікір білдірді. Оларға кәсіподақ 
ұйымы тарапынан естелік сыйлық 
табыс етілді.    

Жалпы аймақ бойынша салалық 
мекемелерде зорлық-зомбылық 
тәуекелдері тіркелмегенмен бұл 
құбылыс әлемде, кейде елімізде 
де орын алатыны жасырын емес. 
Жиынды ұйымдастырушылар 
әйелдерге қатысты зорлық-зом-
былық жайлы жиылғандармен 
еркін форматта пікір алмасты. 
Сондай-ақ, осы тақырыпқа қатысты 
ғаламтор жаңалықтарына шолу 

Серік Кенжебайұлы еңбек жолын 
Қазалы станциясында бастап, ал-
дымен материалдық базада кейін 
Қазалы вагон жөндеу депосында 
2009 жылға дейін еңбек етеді. Ал 
2010 жылы Тараз қаласына қоныс 
аударып, осындағы Жамбыл вагон 
жөндеу депосында еңбек жолын 
жалғастырады. 2014 жылы кәсіп- 
орын қызметкерлері Серік Нау-
рызбаевтың ұйымдастырушылық 
қабілетін бағалап, оны кәсіподақ 
цехының төрағалығына сайлады. 
Ал 2017 жылдан Жамбыл бөлімшесі 
кәсіподақ ұйымында сарапшы. 
Содан бері кәсіподақ жұмысын 
жандандыруға атсалысып, талай 
игі істерге ұйытқы болып келеді. 
Әсіресе түрлі спорттық жарыстарды 

ұйымдастыруда Серік Кенжебай-
ұлының тәжірибесі жетерлік. Өзі 
де спортпен тұрақты айналысады, 
сүйікті ойыны – тастаяқтың хас 
шебері. Ұлттық компания бой-
ынша аймақтағы кәсіпорындар 
арасындағы бильярд ойыншы-
ларының үздіктері қатарында. 
Тараз қаласы бойынша чемпи-
он. Серікпен жекпе-жек шығу 
үшін оны арнайы іздеп келетін 
ойыншыларды да талай көрдік. 
Әрине, ондайда «бәс» тігіледі. 
Теміржолшылар «бәс» тігілді 
дегенше «бас» тігілді десеңші» 
деп, Серіктің жанкүйері болуға 
асығады...

– Бильярд ойыны аса үлкен 
тактиканы, мұқият әдіс-тәсілді 

және шеберлікті қажет етеді. 
Кейде, ойыншының психикалық 
ахуалы да әсер етуі мүмкін. Ойын 
барысында бильярд үстелін ай-
налып жүріп, бірнеше шақырым 
жүріп тастағаныңды да байқамай 
қаласың, – дейді кейіпкеріміз. 

«Локомотив» спорт клубының 
нұсқаушысы Аманкелді Байход-
жаев: «Серік – жамбылдық 
теміржолшылардың мақтанышы. 
Ол теміржолшылар арасында өткен 
тастаяқ ойындарында бөлімше 
намысын қолдан берген емес. 
Бүгінде тастаяқ ойнайтын бірқатар 
жастар Серіктің шәкірті болып, 
одан шеберлік сабақ алуда», – дейді. 

Ерман ӘБДИЕВ, Тараз
Суретті түсірген автор

ИЗОБРЕТЕНИЕ  С  ПОТЕНЦИАЛОМ
На станции Кокшетау Акмолинского отделения ГП состоялась 
встреча с талатливым школьником Диасали Каримом. Молодой 
изобретатель предложил проект по выработке электроэнергии от 
железнодорожной вибрации. 

ХРАНИТЕЛЬНИЦА  ВРЕМЕНИ
Менеджера группы по архиву служ-
бы канцелярии АО «НК «ҚТЖ» Раису                   
Саутову коллеги с большим уважением 
и любовью поздравили с 60-летним 
юбилеем. В системе железнодорожного 
транспорта она работает более 22 лет. 

За долгие годы работы Раиса Саутова зареко-
мендовала себя грамотным и ответственным 
специалистом, обладающим знаниями в области 
документооборота, в том числе электронного, 
архивного дела, великолепно разбирается в ин-
формационной системе «Электронный архив и 
цифровая библиотека», эффективно применяет в 
работе знания локальных актов АО «НК «ҚТЖ» и 
законодательства Республики Казахстан.

Ежедневно Раисой Турсановной проводятся ар-
хиважные мероприятия, которые имеют поистине 
стратегическое значение. К примеру, она провела 
огромную скрупулезную работу по переработке 
перечня документов, образующихся в результате 
деятельности АО «НК «ҚТЖ», с указанием сроков 
хранения. Также Раисой Турсановной обеспечи-
вается подготовка и согласование в Центральной 
экспертно-проверочной комиссии Национального 
архива РК сводных описей дел постоянного срока 

Асан Умбетов  родился в Актюбинской области, селе 
Бабатай. После окончания девятого класса поступил в 
областную специализированную школу-интернат для 
одаренных детей им. М. Кусаинова. После окончания 
учебного заведения поступил в железнодорожное 
училище. Из стен заведения юноша вышел помощ-
ником машиниста с определенным багажом знаний, 
которые необходимо было закрепить на практике. 
Парень устроился работать слесарем ремонтного 
депо в Актобе. Для него это оказалось самое трудное 
испытание на выносливость.

– Большую часть времени приходилось находиться 
под тепловозом – ремонтировать ходовую и дизель-
ную части. Особенно сложно было зимой, когда на 
улице стояла минусовая температура, – вспоминает 
Асан Умбетов. – Затем я перевелся на другую ра-
боту – помощником машиниста. Процесс от новой 
трудовой деятельности стал намного интереснее, 
особенно появлялся азарт в моменты нахождения в 
кабине локомотива вместе с напарником. Буквально 
через полгода Умбетов отучился на машиниста, сдав 
экзамены на отлично, он приступил к работе маши-
ниста-инструктора локомотивного депо. Затем стал 
начальником оборотного депо на стыковой станции 
Айтеке би  в Костанайской области. Спустя некоторое 
время Асан Умбетов заступил на должность заместителя 
по эксплуатации Павлодарского локомотивного депо, 
где попал в большой дружный коллектив. Это время он 
вспоминает с особой теплотой. В 2014 году был назна-
чен начальником Карагандинского эксплуатационного 
локомотивного депо, в котором насчитывается около 
1 500 человек и более 200 локомотивов. 

– Главная задача любого руководителя заключается в 
создании благоприятных условий своим подчиненным, 
чтобы они не только выполняли определенные нормо-
часы, но и имели достойную зарплату, – считает Асан 
Умбетов. – На сегодняшний день этот момент очень 
важен. Выходные дни мы стараемся проводить вместе 
с коллективом на спортивной площадке, где играем 
в футбол, а также оттачиваем мастерство в теннисе, 
волейболе, дартсе, гиревом спорте, с наступлением  
зимы катаемся на лыжах. Наши спортсмены проявили 
себя во многих направлениях и в большей степени за-
нимают призовые места в отраслевых, региональных 
и республиканских турнирах. Свое  свободное время 
посвящаю семье. Моя супруга Кенжегул – уроженка 
Актюбинска. Она, как и я, трудится в железнодорож-
ной сфере. У нас растут дочь Сымбат и двое сыновей 
– Саят и Саян. 

           Cветлана МОГАЙ, Караганда
                                     Фото автора

СЕКРЕТ УСПЕХА — 
В  ПОСТОЯНСТВЕ  ЦЕЛИ

Быть успешным в работе и спорте дано 
не каждому, однако начальнику Кара-
гандинского эксплуатационного локо-
мотивного депо Асану Умбетову удается 
совмещать две эти сферы. 

 ЗОРЛЫҚ-ЗОМБЫЛЫҚҚА  ЖОЛ  ЖОҚ
Әйелдерге қатысты зор-
лық-зомбылықты жою-
дың халықаралық күніне 
Қызылорда темір жолын-
да арнайы іс-шара өтті.  

ТАСТАЯҚТЫҢ  ШЕБЕРІ    
Жамбыл  темір жолында  қандай да бір 
мәдени, спорттық, қоғамдық немесе 
қайырымдылық шаралардың  бел орта-
сынан табылатын  бөлімше  кәсіподағы 
ұйымының сарапшысы Серік Наурыз-
баев – ортасына сыйлы, ұжымда беделді 
азамат. Ал оның  тастаяқ ойнаудағы 
шеберлігіне көпшілік тәнті. 

хранения, входящих в состав Национального ар-
хивного фонда РК, и сводных актов о выделении 
к уничтожению документов АО «НК «ҚТЖ», не 
подлежащих хранению.

Руководители говорят, что наша героиня отлично 
знает архивное дело, работает над повышением 
своего профессионального уровня, принимает 
участие в разработке локальных актов, организо-
вывает работу Экспертной комиссии, составляет 
Сводную номенклатуру дел АО «НК «ҚТЖ». 

– Большую радость получаю от качественно 
выполненной работы. Особенно радует, когда могу 
кому-то помочь в поисках необходимых материа-
лов, когда находим те документы, которые ищут по 
социально-правовым и тематическим запросам. 
Я делаю то, что знаю, и получаю удовольствие от 
своей работы, – говорит Раиса Саутова.

Место ее работы – это помещение с высокими 
стеллажами, на которых плотными рядами акку-
ратно выстроились папки с архивными делами. В 
каждой – информация по конкретному предприя- 
тию за определенный период. 

Проводимая архивом АО «НК «ҚТЖ» работа по 
архивному делу, в частности, Раисой Саутовой, 
высоко оценивается как Национальным архивом 
Республики Казахстан, так и Комитетом по делам 
архивов и управления документацией Министер-
ства культуры и спорта Республики Казахстан. 

Наша героиня неоднократно поощрялась за 
добросовестный труд. 

Раиса Турсановна была награждена почетными 
грамотами президента АО «НК «ҚТЖ», министра 
транспорта и коммуникаций Республики Казахстан, 
нагрудным знаком «Адал еңбегі үшін», юбилейной 
медалью к 25-летию АО «НК «ҚТЖ». Недавно эф-
фективная работа Раисы Турсановны по архивному 
делу была отмечена благодарственным письмом 
Национального архива Республики Казахстан.

Асель ШАЙХЫНОВА
Фото автора

Ақтөбе көліктегі санитар-
лық-эпидемиологиялық маман-
дар теміржолшылар арасында 
тұмаудан сақтануға қатысты 
профилактикалық түсіндіру 
жұмыстарын жүргізуде. Әсіресе 
жолаушы тасымалына тікелей 

жауапты мекемелерде сақтық 
шараларын екі есе күшейту 
керектігі айтылды. 

«Эпидемиялық болжауға 
сәйкес алдағы індеттік кезең-
де тұмаудың және басқа да 
ЖРВИ індеттерінің көтерілуі 

желтоқсан-қаңтар айларына, 
ал төмендеуі наурыз-сәуір 
айларына келеді. Тұмаудың 
алдын алудың ең тиімді әдісі 
тұмауға қарсы екпе алу болып 
табылады. Әр адам аурудың ал-
дын алу үшін дер кезінде екпе 

ТҰМАУДАН  САҚТАНДЫРДЫ
Батыс аймақтық 
теміржол станция-                                             
лары мен вокзал-
дарында тұмау-
дан сақтану және 
жедел респира-
т о р л ы  в и р у с -                                          
тық инфекцияның 
алдын алу жұмыс- 
тары күшейді. 

алу туралы ойланғаны жөн, 
себебі тұмауға қарсы екпе алу, 
тұмау індеті деңгейін едәуір 
төмендетеді», – дейді Ақтөбе 
аймақтық санитарлық-эпиде-
миологиялық бақылау және 
қадағалау бөлімі басшысының 
міндетін атқарушы Сұлушаш 
Жұмағазина. 

Тұмау соңғы жылдары бүкіл 
әлемде жаппай өршуге, тіпті 
эпидемияға әкеп соқтыратын 
дертке айналды. Жыл сайын 
тұмауға қарсы профилакти-
калық екпе егу қазан айынан 
басталады. Жергілікті бюджет-
тен ақысыз вакцинациялауға 
жататын адамдар медицина 
қызметкерлері, медициналық 
ұйымдарда диспансерлік есеп-
те тұрған балалар, алты айдан 
асқан әлсіз  және жиі ауыратын 

балалар, балалар және сәбилер 
үйлерінің тәрбиеленушілері, 
қарттар мен мүгедектер үй-
лерінің тұрғындары, жүкті 
әйелдер және эпидемиологи-
ялық көрсеткіштер бойынша 
жұқтыру қаупі жоғары адамдар 
алулары тиіс. Тұмауға қарсы 
тұрғындарды ақылы түрде 
вакцинациялау аудандық 
емханада, елді мекендер бой-
ынша емдеу-профилактикалық 
мекемелерде жүргізіледі.

Осылайша індет қаупін түсін-
дірген мамандар теміржолшы-
ларды екпе алуға шақырды. 
Сондай-ақ ғимарат ішін жиі 
ылғалдап сүрту, антисептик-
тер қолданып жүруді естен 
шығармауға шақырды.

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе
Суретті түсірген автор

изучая энергию, излучаемую 
вибрацией любого объекта.

К слову, одаренному юно-
ше показали работу станции 
изнутри, рассказали, как 
устроен весь транспортный 
узел Акмолинского отделения. 
Отмечалось, что безопасность 
движения поездов обеспечива-
ется слаженной работой всей 

команды отделения. Железно-
дорожники обратили внимание 
на важность соблюдения Правил 
поведения при нахождении на 
железной дороге.  

В завершение экскурсии 
школьнику пожелали успехов 
в учебе и вручили подарки.

Айлин БАУРЖАН
Фото автора

жасалып, мұндай жағдайлардың 
аймақ бойынша орын алуына жол 
берілмеу жайы сөз болды.  

– БҰҰ Бас Ассамблеясы 1999 
жылғы 17 желтоқсанда «25 қа-
раша – әйелдерге қатысты зор-
лық-зомбылыққа қарсы күрестің 
халықаралық күні» деп жариялаған. 
Біздің еліміз әйелдерге қатысты 
кемсітудің барлық түрін жою тура-
лы БҰҰ конвенциясына қосылған. 
Аталған конвенция негізінде «Әйел- 
дердің саяси құқықтары туралы», 
«Тұрмыстағы әйелдің азаматтығы 
туралы» конвенциялары бекітілді. 
Осы уақыттан бері әйел затына 
қарсы кез келген қиянатқа, қор-

лыққа қарсы тұрып, қауіп-қатердің 
алдын алу шаралары жүргізіліп 
келеді. Өкінішке орай, ел ішінде 
нәзік жан иелеріне әлімжеттік 
жасайтын келеңсіз құбылыстар 
жоқ емес. Ал біздің бөлімше та-
рихында бұндай келеңсіздік болған 
жоқ. Қайта компания бойынша 
әйел адамдардың ауыр жұмыс 
жасауына рұқсат берілмеу жай-
лы пәрмен шығарылып, оларды 
жеңіл жұмыстармен қамту қолға 
алынған, – деді кәсіподақ ұйымы-
ның төрағасы Мұхтар Көпірбаев.

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, 
Қызылорда

Суретті түсірген автор


